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پيشرفت ۶۹ درصدي قطعه
 سه آزادراه همت-کرج 

معاون س��اخت و توسعه آزادراه ها 
از پيش��رفت ۶۹ درص��دي قطع��ه 
س��ه آزادراه همت-ک��رج خبر داد 
و گف��ت: در ح��ال حاضر پنج جبهه 
کاري در قطعه سه آزادراه همت- 
کرج مش��غول فعاليت هستند که با 

تکميل اين قطعه يکي از مهمترين گلوگاه هاي ترافيکي اتوبان 
تهران- کرج رفع مي شود.

به گزارش روزنامه تجارت به نقل از روابط عمومي و امور بين الملل 
شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل کشور، سيد حسين 
ميرش��فيع ضمن اعلام اين مطلب گفت:  هم اکنون قطعه س��وم 
اين آزادراه حدود ۶۹ درصد پيشرفت فيزيکي دارد که با تکميل 
ش��دن اي��ن قطعه به طول تقريب��ي ۴ کيلومتر يکي از مهمترين 

گلوگاه هاي ترافيکي اتوبان تهران- کرج باز مي شود.
ميرش��فيع پيش��رفت فيزيکي قطعه يک اين آزادراه را حدود ۹۵ 
درصد اعلام کرد و افزود:  هم اکنون عمليات اجرايي اين قطعه در 
مرحله اجراي توپکا قرار دارد و قطعه دو نيز با پيشرفت فيزيکي 

۹۲ درصد در حال انجام است.
معاون ساخت وتوسعه آزادراه ها در خصوص فعاليت جبهه هاي 
کاري اين آزادراه خاطرنشان کرد: در حال حاضر دو جبهه کاري 
در حال اجراي عمليات خاکبرداري هس��تند و تا کنون حدود ۳ 
ميلي��ون مت��ر مکعب عمليات خاکبرداري در قطعه س��ه صورت 
گرفته است. دو جبهه ديگر نيز مشغول اجراي عمليات خاکريزي 
هس��تند و از ۲۲۰ هزار متر مکعب خاکريزي تا کنون ۱۹۰ هزار 

متر مکعب آن انجام شده است.
ميرش��فيع از عمليات اجرايي دو تونل در اين محدوده خبر داد و 
عنوان کرد: هر کدام از اين تونل ها به طول ۵۴۰ متر اس��ت که 
عمليات اجرايي يکي از اين تونل ها در مرحله تحکيمات ثانويه 
اس��ت و تحکيمات اوليه فوقاني در دو تونل انجام ش��ده اس��ت و 

قاب گذاري حدود ۴۴۰ متر آن صورت گرفته است.
وي درخصوص عمليات اجرايي تونل شرقي تاکيد کرد: تحکيمات 
اوليه در حال انجام اس��ت و تا پايان س��ال اين مرحله به اتمام 
مي رسد. ميرشفيع اين آزادراه را موجب تکميل کريدور بين المللي 
شرق به غرب دانست و افزود:  با بهره برداري از اين مسير ترافيک 
روزان��ه مح��ور تهران- کرج کاهش مي يابد و بار ترافيکي درون 
ش��هري کرج با اتصال محور جديد به جاده چالوس و کلاک در 

دو مسير رفت و برگشت کاهش چشمگيري مي يابد.

غفلت از نوسازي صنعت هوانوردي
 مربوط به سال هاي اخير نيست

يک عضو کميسيون عمران مجلس با بيان اين که بيش از ۴ دهه 
در تجهيز ناوگان هوايي سهل انگاري و غفلت کرديم، تاکيد کرد: 
به اين اعتبار اگر در تجهيز ناوگان هوايي مرتکب غفلت شده و 
نسبت به خريداري هواپيماهاي جديد اقدام نکرديم، مربوط به 

اين يکي، دو سال نبوده است.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از ايلنا، عبدالکريم حسين زاده، 
با اشاره به سانحه هوايي هواپيماي تهران-ياسوج و اين که مقصر 
اصلي اين سانحه کدام بخش است، اعلام کرد: مسئله اين است 
که نگاه ما به توسعه درون سرزميني و ارتباطات مان بايد به طور 
کامل تغيير يابد. به اين اعتبار اگر در تجهيز ناوگان هوايي مرتکب 
غفلت شده و نسبت به خريداري هواپيماهاي جديد اقدام نکرديم، 
مربوط به اين يکي، دو سال نبوده است. ما در تمام اين سال ها 
و در زمان تصدي تمامي وزراي اين ۴ دهه س��هل انگاري کرده 
و در خريد دس��تگاه ها، تکنولوژي و هواپيماهاي جديد کوتاهي 
کرديم. اکنون عمر ناوگان هوايي ما بالا رفته و اين مسئله علاوه 
ب��ر آن ک��ه ضريب امنيت س��فر را کاهش مي دهد، منجر به بروز 

مشکلاتي در مسائل درون سرزميني مي شود.
رييس فراکسيون حقوق شهروندي مجلس دهم با بيان اين که 
امروز همه مي پرسند چرا صنعت گردشگري ما پيشرفت نمي کند، 
يادآور شد: مسئله اين است که آيا توريست هاي خارجي حاضر 
هس��تند ب��ا صرف هزينه ه��اي هنگفت با اين هواپيماها س��فر 

کنند؟
وي اضافه کرد: از طرف مقابل رييس س��ازمان گردش��گري ما 
مي گويد بايد به جايي برسيم که سطح خدماتي نيروهاي اداري 
ما هم س��طح وزارت نفت باش��د، درحالي که شخصاً معتقدم اين 
اشتباه است و نبايد هم سطح نفت باشد؛ بلکه بايد بارها از سطح 
نفت نيز بالاتر باشد. پشتوانه هاي گردشگري کشور ما به اتمام 
نمي رسد و ظرفيت آن به نهايت خود نخواهد رسيد اما ما نتوانستيم 
از اين ظرفيت ها درجهت بهره برداري به نفع صنعت گردشگري 
کشورمان استفاده کنيم و تا زماني که در اين راستا تلاش نکنيم، 

راه به جايي نخواهيم برد.
نايب رييس فراکس��يون محيط زيس��ت مجلس در پايان و در 
واکن��ش به پرسش��ي درمورد حضور تع��دادي از فعالان محيط 
زيست حاضر در جلسات اخير فراکسيون محيط زيست مجلس 
در جمع جان باختگان س��انحه هوايي تهران-ياسوج گفت:  بنابر 
پيگيري هايي که داش��تم، تعدادي از فعالان محيط زيس��ت در 
اين هواپيما که دچار س��انحه ش��د، حضور داش��تند، اما اين افراد، 
آن فعالان محيط زيست نبودند که اخيراً براي حضور در جلسه 

فراکسيون محيط زيست به مجلس آمده بودند.

رشد قيمت و افزايش 
معاملات مسکن ادامه دار است 

عض��و کميس��يون عمران مجلس، با بي��ان اينکه اکنون قيمت 
مسکن از توقف چند سال گذشته خارج و رشدي را تجربه کرده 
است، گفت: افزايش نرخ ارز و کاهش ارزش پول ملي از عوامل 

تاثيرگذار در وضعيت فعلي بازار مسکن است.
به گزارش روزنامه تجارت، سيدکمال الدين شهرياري در گفت 
وگ��و ب��ا خبرن��گار خبرگزاري خانه ملت، با اش��اره به آمار بانک 
مرکزي در خصوص رشد ۲۲ درصدي نرخ مسکن در يک سال 
گذشته، گفت: بازار مسکن در حال خروج از رکود طولاني مدت 
بوده و حبابي که در س��ال هاي ۹۰ و تا اواخر س��ال ۹۱ در قيمت 
مسکن ايجاد شد در طول اين چند ساله تقريبا تخليه شده است.

عضو کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي، با بيان اينکه 
نرخ مسکن متناسب با قيمت ساير کالاها و خدمات رشد کرده 
و اکنون تقريبا متعادل ش��ده اس��ت، افزود: به همين دليل اکنون 
قيمت مسکن مي تواند از توقف چند سال گذشته خارج و رشدي را 
تجربه کند. ورود بانک مسکن و افزايش سهم تسهيلات در قيمت 
خريد خانه تا حدودي به تحريک تقاضا منجر ش��د، تس��هيلات 
دهي بانک ها در حوزه مس��کن افزايش تقاضا و در نتيجه رونق 
بازار مس��کن را باعث ش��د. ش��هرياري با بيان اينکه افزايش نرخ 
ارز و کاهش ارزش پول ملي نيز از عوامل تاثيرگذار در وضعيت 
فعلي بازار مسکن بوده است، افزود: اين دو عامل اخير مي تواند 
در افرادي که داراي يک سري پس اندازهاي خرد هستند ايجاد 
نگران��ي ک��رده و انگيزه اي براي ورود آن ها به بازار و تبديل پول 
به مس��کن از ترس کاهش ارز ريالي پول خود مي کنند. ش��رايط 
براي افزايش قيمت مسکن و رونق بازار مهيا است، در اين چند 
ماه گذش��ته رش��د قيمت طبيعي بوده و همچنين ماه هاي آينده 

نيز بايد منتظر افزايش نرخ ها باشيم.

پيشخوان

راه ومسکن
گروه راه و مسکن: اين روزها بين وزارت راه و شهرسازي 
و س��ازمان نظام مهندس��ي ساختمان بر سر آيين نامه 
کنت��رل س��اختمان مبن��ي بر ارجاع ح��ق نظارت به 
ش��هرداري ها مناقشه وجود داد. به عبارتي وزارتخانه 
معتقد اس��ت کنترل س��اختمان بايد از س��ازمان نظام 
مهندسي به شهرداري محول شود و نظام مهندسي 
مخالف اين موضوع است. به گفته عباس آخوندي وزير 
راه و شهرس��ازي، مردم با آيين نامه نظام مهندس��ي و 
کنترل ساختمان فعلي به دو دليل ضرر مي کنند؛ يکي 
اينکه از آن ها پول گرفته مي ش��ود و دوم اينکه حق 
مردم در انتخاب مهندس از آن ها س��لب ش��ده است. 
وقتي کوپن توزيع شود حتما کيفيت ساخت و ساز پايين 
مي آيد. امضافروش��ي از همين جا در مي آيد. چرا بايد 
سازمان نظام مهندسي به جاي آموزش مهندسان کار 
را بين افراد توزيع کند؟ مالک بايد اين اختيار را داشته 
باش��د که مهندس را انتخاب کند و مهندس هم بايد 
به بهترين ش��کل کار را تحويل دهد. مس��ئول کنترل 
ساختمان شهرداري است که در ماده ۳۴ قانون آمده 
است. آيا شهرداري مي تواند مسئوليتش را به سازمان 
نظام مهندسي ارجاع دهد؟ طبق قانون هيچ دستگاهي 
حق ندارد مسئوليت خود را به دستگاه ديگري ارجاع 
دهد، لذا مسئوليت کنترل ساختمان با مهندسان است 

نه سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان.
��� تف�اوت ناظ�ر و بازرس در آيين نامه جديد کنترل 

ساختمان
درحال حاضر مراحل ساخت و ساز در کشور به اين 
صورت است که مالک پس از گرفتن مجوز ساخت 
از ش��هرداري به سازمان نظام مهندسي ساختمان 
مراجع��ه ک��رده و س��ازمان هم به عنوان واس��طه 
مهندس ناظري به مالک معرفي مي کند و ۵ درصد 
از حق��وق مهن��دس را هم به عنوان حق الزحمه يا 
حق واسطه گري دريافت مي کند. در طول مراحل 
ساخت مهندس ناظر نظارت بر ساخت و ساز دارد 
که معمار مطابق با نقشه و استانداردها ساختمان را 
بسازد و مهندس ناظر کار کنترل ساختمان را هم بر 
عهده دارد و در نهايت پس از اتمام مراحل ساخت، 
بازرس��ي از س��وي شهرداري فرستاده مي شود که 
پاي��ان کار را ص��ادر کن��د و چنانچه از نظر بازارس 
ش��هرداري مالک يا مهن��دس ناظر تخلفي انجام 
داده باش��ند بايد جريمه اي به ش��هرداري پرداخت 
کنند،اما در آيين نامه جديد کنترل ساختمان به اين 
صورت اس��ت که مالک بدون مراجعه به س��ازمان 
نظام مهندس��ي س��اختمان، مهندس ناظر را خود 
انتخاب مي کند و مهندس ناظر به عنوان مش��اور 
مالک بايد ناظر بر مراحل و تطابق ساخت با نقشه 
باش��د،اما مسئوليت کنترل ساختمان را ندارد و در 
مراحل س��اخت و س��از بازرسي از سوي شهرداري 

فرستاده مي شود تا حقوق عمومي را کنترل کند و 
در نهايت با فرستادن بازرسي از سوي شهرداري 
پايان کار صادر مي ش��ود.باتوجه به اينکه نظارت 
در تمام مراحل س��اخت از س��وي شهرداري انجام 
مي شود ديگر جريمه اي از مالک دريافت نخواهد 

ش��د چون تخلفي صورت نمي گيرد. 
��� ب�ا اج�راي آيين نام�ه جدي�د کنترل س�اختمان 

موافقم
درخصوص آيين نامه کنترل ساختمان ايرج رهبر رئيس 
کانون سراس��ري انبوه س��ازان در گفت و گو با روزنامه 
»تجارت« مي گويد: برنامه اي که از چند س��ال پيش 
دکتر آخوندي براي سازمان نظام مهندسي ساختمان 
داشته براين اساس است که مهندسي که نظارت بر 
نحوه ساخت و ساز دارد نمي تواند کنترل در زمان ساخت 
را برعهده داشته باشد، لذا سيستم کنترل ساختمان بايد 
اصلاح ش��ود به اين صورت که از طريق بازرس کار 
کنترل بر ساختمان انجام شود و بازرس ها هم تحت 

نظارت شهرداري ها باشند.
رئيس کانون سراسري انبوه سازان تصريح مي کند: با 
وجود تلاشي که دکتر آخوندي تا به اين لحظه انجام 
داده است هنوز اين قانون که کنترل ساختمان برعهده 
ش��هرداري باشد، اجرايي نش��ده است، لذا نمي توانم 
پيش بيني کنم که دکتر آخوندي مي تواند تفکر خود 
را اجرايي کند يا خير. اما موافق اجراي آيين نامه جديد 

کنترل ساختمان هستم.
آخوندي به دنبال تضعيف سازمان نظام مهندسي  ���

ساختمان است
اما س��عيد س��عيديان درخص��وص آيين نامه کنترل 
س��اختمان عقيده ديگري دارد و مخالف اجراي اين 

آيين نامه است.
 اي��ن عض��و هيات مديره س��ازمان نظام مهندس��ي 
س��اختمان اس��تان تهران، در گفت و گو با »روزنامه 
تجارت« مي گويد: در چند س��ال گذش��ته آقاي وزير 
راه هاي مختلفي طي کرده است تا بتواند سازمان نظام 
مهندس��ي ساختمان را محدود کند. آيين نامه کنترل 
س��اختمان يکي از آن راه هايي بوده اس��ت که وزير راه 
و شهرس��ازي به واس��طه آن مي خواهد سازمان نظام 
مهندسي ساختمان را تضعيف کند به طوري که عملا 
کنترل ساختمان را از سازمان نظام مهندسي ساختمان 
بگيرد و به شهرداري واگذار کند که خوشبختانه تا امروز 

آقاي وزير نتوانسته خواسته خود را عملياتي کند.
عضو هيات مديره سازمان نظام مهندسي ساختمان 
استان تهران تصريح مي کند: هم اکنون سازمان هاي 
نظ��ام مهندس��ي س��اختمان اس��تان ها و اعض��اي 
ش��وراي مرکزي س��ازمان نظام مهندسي ساختمان 
در مقابل اجراي اين آيين نامه ايس��تاده اند و نس��بت به 
اقدام وزير راه و شهرسازي اعتراض دارند. خوشبختانه 

تاکنون اين موضوع عملياتي نشده است. 

��� شهرداری بيشتر به دنبال مباحث مالي است
س��عيديان مي افزايد: معتقدم اين آيين نامه برخلاف 
قوانين سازمان نظام مهندسي ساختمان، آيين نامه هاي 
اجرايي و مباحث مقررات ملي س��اختمان است. وزير 
مي خواهد کنترل ساختمان را از سازمان نظام مهندسي 
بگي��رد و به ش��هرداري واگذار کن��د. آنچه که تاامروز 
مشاهده شده است اينکه شهرداري ها بيشتر به دنبال 
مباحث مالي هستند تا به دنبال کيفيت، لذا شهرداري 
ب��ه ح��دي درگي��ري کاري دارد که وقت لازم و کافي 

براي کنترل ساختمان نخواهد داشت.
عضو هيات مديره سازمان نظام مهندسي ساختمان 
اس��تان تهران تصريح مي کند: کنترل س��اختمان در 
قانون نظام مهندس��ي س��اختمان با نظام مهندس��ي 
آورده شده است، يعني قانون نظام مهندسي و کنترل 
ساختمان. بنابراين وزير راه و شهرسازي به دنبال عدم 

اجراي قانون است.
��� ارجاع حق نظارت به شهرداري ها به ضرر مردم 

است
احمدرضا سرحدي کارشناس بازار مسکن هم مخالف 

اجراي اين آيين نامه است.
 اين عضو سازمان نظام مهندسي ساختمان در گفت و 
گو با » روزنامه تجارت« بابيان اينکه اين آيين نامه به 
ضرر مردم تمام مي شود، مي گويد: هم اکنون درکشور 
حدود ۴۵۰ هزار مهندس عضو سازمان نظام مهندسي 

ساختمان هستند و به همين تعداد هم منتظر قبولي 
در آزمون ورودي س��ازمان نظام مهندسي ساختمان 
هستند، لذا بدون  شک اعضاي سازمان نظام مهندسي 
ساختمان با اجراي اين آيين نامه مقابله خواهند کرد، 
زيرا طبق اين آيين نامه مالک مجوز دارد که مهندس 
ناظر را انتخاب کند، بنابراين کيفيت ساختمان به شدت 

پايين خواهد آمد. 
اين کارشناس ارشد اقتصاد مسکن تصريح مي کند: 
درخصوص اينکه کنترل س��اختمان به ش��هرداري 
واگذار شود لازم به ذکر است که طبق تبصره 7 ماده 
۱۰۰ کنترل عمومي س��اختمان از س��وي شهرداري 
بوده است، اما وقتي سازمان نظام مهندسي و کنترل 
س��اختمان تشکيل شد، شهرداري يک نفس راحتي 
کشيد و شانه از زير بار اين مسئوليت خالي کرد و اين 
مس��ئوليت طبق قانون به س��ازمان نظام مهندسي و 
کنترل ساختمان واگذار شد. درحال حاضر شهرداري 
هم خود آمادگي براي پذيرفتن کنترل ساختمان ندارد 
و اين آيين نامه مي خواهد به زور کنترل ساختمان را بر 
گردن شهرداري بياندازد. همچنين کنترل ساختمان 
هم به نفع ش��هرداري نيس��ت و هم اينکه شهرداري 
توان انجام اين کار را ندارد، زيرا تا امروز ش��هرداري 
از تخلفاتي که در س��اخت و س��از انجام ش��ده بخش 
عمده اي از بودجه خود را تامين کرده اس��ت، لذا اگر 
قرار باشد شهرداري هم خود کنترل ساختمان را انجام 
دهد و هم بخواهد جريمه کند در کار آن تناقض ايجاد 
مي شود. اين عضو سازمان نظام مهندسي ساختمان 
تاکيد مي کند: ش��هرداري تمايل دارد که مس��ئوليت 
کنترل ساختمان برعهده اش نباشد و چنانچه مالک يا 
مهندس ناظر در ساخت و ساز کوتاهي کنند با گزارش 
اين تخلف در کميس��يون ماده ۱۰۰ جريمه دريافت 
کند، اما اگر بخواهد اين مس��ئوليت را برعهده بگيرد 
با بحران مواجه خواهد ش��د، زيرا ش��هرداري با قبول 
اين مس��ئوليت نمي تواند در مراحل ساخت به مالک 
اجازه دهد که تخلف کند و سپس بخواهد اين تخلف 
را جريمه کند. به نظرم بعيد اس��ت که اين آيين نامه 
مصوب ش��ود، اما اگر اين آيين نامه تصويب و ابلاغ 
ش��د به طورحتم مردم ضرر خواهند کرد، زيرا کنترل 
ساختمان ديگر انجام نخواهد شد و شهرداري به عنوان 
عاملي که همواره کسب درآمد و سود از تخلف داشته 
است به دليل اينکه ديگر کسب درآمدي ندارد علاقه 
و تمايلي به نظارت و کنترل جدي و مدون ساختمان 
نخواهد داشت. همچنين مهندس ناظر هم که قرار 
است از سوي مالک به عنوان مشاور انتخاب شود با 
توجه به اينکه برخي مشاوران نمي توانند برخلاف ميل 
و اراده مالک عمل کنند، بنابراين کيفيت ساختمان ها 
به ش��دت تنزل پيدا خواهد کرد و مردم از اين جهت 

متضرر خواهند شد.

در گفت و گو با  کارشناسان صورت گرفت؛

آیین نامه جدید ساخت و ساز زیر ذره بین »تجارت«

مديرعام��ل س��ازمان بن��ادر و دريان��وردي با اع��لام اين خبر که با 
حضور رئيس جهموري و وزير راه و شهرس��ازي عمليات اجرايي 
فاز ۳ توسعه بندر شهيد رجايي آغاز شد، گفت: براساس دستور کار 
س��ازمان بنادر و دريانوردي بنادر ايران طي دوره ۳ س��اله هوشمند 

سازي مي شوند.
 به گزارش روزنامه تجارت به نقل از مهر، محمد راستاد در همايش 
بين المللي هوشمندسازي بنادر با اشاره به روند شتابان و رو به رشد 
صنعت کشتيراني و توسعه بنادر تجاري جهان، گفت: در سال هاي 
اخير ش��اهد ش��کل گيري شرکت هاي چند مليتي و پروسه جهاني 
سازي بنادر هوشمند و استفاده از فناوري اطلاعات و ارتباطات در 
حمل و نقل دريايي هستيم. بر اساس اعلام آنکتاد در سال ۲۰۱۶ 
ظرفيت حمل و نقل دريايي به ۱۰.۳ ميليارد تن خواهد رس��يد که 
ب��ا توج��ه به ناوگان دريايي موج��ود به طور ميانگين به ۵۰ ميليارد 

تن مايل رسيده بود.
مديرعامل سازمان بنادر دريانوردي با اشاره به افزايش همکاري ها 
و بعضا ادغام هاي ش��رکت هاي کش��تيراني و پورت اپراتورها اظهار 
داشت: ادغام عمودي و افقي، تاسيس اتحاديه ها و همکاري هايي 
از اين دست براي به دست آوردن سهم بيشتر از رقابت موجود در 

بازار جهاني حمل و نقل دريايي است.
راستاد هوشمندسازي بنادر را زمينه اي براي افزايش بهره وري و 
کارايي فعاليت هاي بندري دانست و افزود: پورت اپراتورها به دنبال 
کاراي��ي بالات��ر و کاه��ش هزينه هاي خدمات بندري براي خطوط 
کش��تيراني و صاحبان کالا از طريق هوشمندس��ازي بنادر هستند. 
م��ا ه��م نبايد در بن��ادر ايران از اين غافله عقب بمانيم. ايران با دارا 
بودن ۵ هزار و ۸۰۰ کيلومتر خط ساحلي و بنادري با ظرفيتي بالغ 
ب��ر ۲۱۰ ميلي��ون تن مي توان��د از اين صحنه رقابت جهاني با بهره 

بري از اسمارت پورت به بهره مندي مناسب برسد.
به گفته راستاد بندر هوشمند صرفا به مجموعه اقدامات و امکانات 
با اس��تفاده از فناوري اطلاعات نيس��ت، بلکه بايد ذهنيت به سمت 
بهره برداري از فناوري اطلاعات باش��د تا بتواند هوشمندس��ازي را 

در بنادر حاکم کند.
وي يکي از موتورهاي محرکه هوشمندس��ازي بنادر را توس��عه اي 
ت��ي و اينترن��ت اش��يا ب��راي اتصال همه اجزاي بن��ادر به يکديگر 
عن��وان و تصريح کرد: س��ازمان بن��ادر و دريانوردي فرآيندهايي را 
براي هوشمندس��ازي بنادر طراحي کرده و طي پياده س��ازي آنها 

در افق سه ساله است.
مع��اون وزير راه و شهرس��ازي يک��ي از بنادري که در درجه بالاي 
اهميت براي هوشمندس��ازي از س��وي سازمان بنادر مطرح است، 
بندر شهيد رجايي دانست و گفت: پايانه کانتينري بندر شهيد رجايي 
به عنوان دروازه ورود و خروج کالا به کش��ور در راس توس��عه و 
هوشمندسازي قرار دارد که با ورود رئيس جمهور شاهد کلنگ زني 
آغاز فاز س��وم توس��عه اين بندر با تاکيد بر احداث پايانه کانتينري 
خواهد بود. با تکميل اين پايانه ظرفيت بندر شهيد رجايي در بخش 

کانتينري به ۸ ميليون TEU افزايش خواهد يافت.
وي با اش��اره به رقابت بنادر دنيا براي افزايش ظرفيت پايانه هاي 
کانتينري خود خاطرنش��ان کرد: با تکميل فاز س��وم بندر ش��هيد 
رجايي امکان پهلوگيري کش��تي هاي تا ۱۸ هزار TEU ظرفيت و 
با آبخور ۱7.۵ متر فراهم خواهد ش��د. در بنادر هوش��مند علاوه بر 
آنچه همه اجزاي مستقر در بندر به طور هوشمند با يکديگر ارتباط 
دارند ساير گونه هاي حمل و نقل در اين هوشمندسازي سهيم بوده 

و در افزايش بهره وري کالا هم افزايي خواهند داشت.

TEU افزايش ظرفيت بندر شهيد رجايي به ۸ ميليون
رئيس س��ازمان راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي، گفت: متأسفانه روز به روز شاهد 
س��ردتر ش��دن اس��تقبال مردم از حمل و 
نق��ل عمومي ج��اده اي و افزايش تردد با 
خودروهاي شخصي در جاده ها هستيم.

ب��ه گ��زارش روزنام��ه تج��ارت به نقل 
از مه��ر، داوود کش��اورزيان در حاش��يه 
هماي��ش بين الملل��ي بندر هوش��مند در 
جمع خبرنگاران، با اش��اره به هماهنگي 
به وجود آمده ميان دستگاه هاي خدماتي 
و ام��دادي در راس��تاي مديري��ت برنامه 
سفرهاي نوروزي اظهار داشت: اين طرح 
از ۲۴ اس��فندماه آغاز خواهد ش��د و تا ۱7 
فروردين سال آينده ادامه خواهد داشت؛ 
ضم��ن اينک��ه تعطيلات امس��ال توزيع 

بهتري نسبت به سال گذشته دارد.
وي ادامه داد: در راس��تاي هوشمندسازي 
جاده ه��ا، دوربين ثبت تخلفات س��رعت 
نصب مي ش��ود که در قالب قرارداري سه 
ساله، انجام خواهد شد؛ بر اين اساس، در 
اين طرح ۱۹۰۰ دس��تگاه دوربين جديد 
در جاده ها نصب مي ش��ود که با احتساب 
دوربين ه��اي موجود، تعداد دوربين هاي 
ثبت رفتارهاي پرخطر رانندگان، به ۲۲۰۰ 

دستگاه خواهد رسيد.
رئيس س��ازمان راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي، افزود: نصب ۶۵ دستگاه توزين 
خودروهاي باري سنگين در حال حرکت 
را در کن��ار افزاي��ش دوربين ه��اي ثبت 
سرعت رانندگان براي کنترل بار ترافيک 

جاده ه��ا در دس��تور کار داريم که از تردد 
باره��اي غيرمجاز که لطمات فراواني به 
سطح راه ها و ابينه فني راه ها وارد مي کنند، 

جلوگيري کنيم.
وي ب��ا بي��ان اينکه تقريب��ا همه ظرفيت 
ناوگان مس��افري در ايام نوروز به خدمت 
گرفته مي ش��ود، گفت: بر اساس آمار، در 
ح��دود ۱۵ ه��زار اتوبوس فعال در ناوگان 
اتوبوس��راني کش��ور داريم، ولي به دليل 
حجم بالاي خودروهاي شخصي روز به 
روز ش��اهد کاهش استفاده مردم از حمل 
و نقل عمومي هس��تيم ک��ه اين موضوع 
چندان مطلوب نيس��ت و ما بايد مردم را 
تشويق کنيم که حداقل در سفرهاي کاري 

از حمل و نقل عمومي استفاده کنند.
مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي ي��ادآور 
ش��د: پيش فروش بليت ه��اي نوروزي از 
۱7 بهم��ن ماه ب��ه روش هاي حضوري 
و اينترنت��ي آغ��از ش��ده و مردم مي توانند 
براي تهيه بليت هم به سايت هاي مجاز 

مراجعه کنند.
رئيس س��ازمان راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي گفت: امسال افزايش قيمت بليت 
اتوبوس نداش��تيم که جاي خوش��حالي 
ندارد؛ چراکه نشان مي دهد استقبال مردم 
از حمل و نقل عمومي پايين است و امکان 
افزايش قيمت وجود ندارد. آخرين افزايش 
قيمتي که داش��تيم مربوط به شهريورماه 
س��ال ۹۵ بود؛ در حالي که طي اين مدت 

۱۸ تا ۲۰ درصد تورم داشتيم.

بليت اتوبوس گران نمي شود

آخوندي در نشست با اعضاي شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسي ساختمان مطرح کرد؛

اعتلاي مهندسي با اصلاح قانون نظام مهندسي و کنترل ساختمان
آخوندي در نشست با اعضاي شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسي 

ساختمان مطرح کرد؛
اعتلاي مهندسي با اصلاح قانون نظام مهندسي و کنترل ساختمان

وزير راه و شهرسازي در نشست مشترک با اعضاي شوراي مرکزي 
سازمان نظام مهندسي ساختمان باتاکيد بر اين مطلب که مبناي کار 
وزارت راه و شهرسازي در حوزه مهندسي، مشارکت و همفکري است 
و اصلاح قانون نظام مهندس��ي و کنترل س��اختمان با هدف اعتلاي 
مهندس��ي در دس��تور کار قرار گرفت، گفت: همواره اعلام کرديم به 
جاي آنکه سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان از توزيع کار صحبت 

کنند به ارتقاي دانش فني اقدام نمايند.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت ب��ه نقل از پايگاه خب��ري وزارت راه و 
شهرس��ازي، عباس آخوندي در پاس��خ به برخي از انتقادات در مورد 
اينک��ه نظ��ام نامه اخلاق حرف��ه اي مبناي قانوني ندارد، گفت: اينکه 
گفته مي شود نظام نامه اخلاق حرفه اي مبناي قانوني ندارد سخني 
نادرست است زيرا که نظام نامه اخلاق حرفه اي مبناي قانوني داشته و 
با تصويب هيات وزيران ابلاغ شده است. همچنين در مورد نظام نامه 
اخلاق حرفه اي مهندسي نه مجلس و نه ديوان عدالت اداري ايرادي 
را ب��ه آن وارد نکرده ان��د و باي��د م��ورد عمل قرار گيرد. بند ۵ نظام نامه 
اخلاق حرفه اي مي گويد که بايد از تکفل همزمان اموري که منافع 
متعارض را فراهم مي آورد اجتناب کرد و اين موردي است که انتظار 
مي رفت س��ازمان هاي نظام مهندس��ي ساختمان در اجراي آن اقدام 
کنند زيرا که نظام نامه اخلاق حرفه اي مصوبه هيات وزيران را دارد 

و در سال ۹۴ نيز ابلاغ شده است.
وي با طرح اين پرس��ش که ش��وراي مرکزي س��ازمان هاي نظام 

مهندسي در اجراي بند ۵ نظام نامه اخلاق حرفه اي چه اقدامي انجام 
داده اند؟ گفت: اين ابلاغ دولت و هيات وزيران است و همه در اجراي 
آن موظف هستند و تکليف دارند. آيين نامه اخلاق حرفه اي مهندسي 
ابلاغ شد و بعد از ۲ سال شاهد بودم که سازمان نظام مهندسي ساختمان 
هي��چ اقدام��ي در اينباره انجام نداده اس��ت به همين دليل نيز بنده به 
عنوان وزير و نماينده دولت در اين مورد اقدام کردم و ابلاغيه اي در 

اين راستا صادر و ابلاغ شد.
تلاش براي جايگزيني دانش فني به جاي توزيع کار ���

آخوندي افزود: در تمامي قانون از لفظ همکاري صحبت ش��ده اس��ت 
تنها جايي از قانون که سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان را ملزم 
به اقدام کرده است در بحث آموزش بوده است. ما نيز همواره گفته ايم 
که چرا سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان در مورد آموزش اقدام 
نکردند و اتفاقا نظام مهندسي در ۲۴ سال گذشته اقدام موثري در حوزه 
آموزشي نداشته است. همواره اعلام کرديم به جاي آنکه سازمان هاي 
نظام مهندسي ساختمان از توزيع کار صحبت کنند به ارتقاي دانش 
فني اقدام نمايند. اگر مي خواهيم نظام مهندس��ي و همچنين دانش 
مهندس��ي ارتقا يابد بايد کارهاي بيش��ماري را انجام دهيم. نخس��ت 
آنکه مهندس بايد توس��ط صاحب کارش که يا دولت، يا ش��هرداري، 
يا مالک است انتخاب شود. پيش تر، افراد با طيب خاطر سراغ استاد 

معمار مي رفتند چون خلق ارزش افزوده مي کرد.
��� سيس�تم بوروکراتي�ک در س�ازمان هاي نظ�ام مهندس�ي 

ساختمان
وزير راه و شهرسازي افزود: با اين سيستم بوروکراتيک در سازمان هاي 
نظام مهندسي ساختمان چه کسي اين يقين را دارد که ارزش افزوده 

خلق مي شود. مالک اين گمان را دارد که محلي ايجاد شده که در اين 
محل )سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان( عده اي جمع شده اند و 
مي خواهند براي خود کار ايجاد کنند و اين تلقي جامعه است که نبايد 
از آن غافل بود. بارها تاکيد کرده ام که ما مهندس��ان کاري کنيم که 
مردم اين يقين را داشته باشند که ما داريم براي آن ها ارزش افزوده 
خلق مي کنيم. سازمان نظام مهندسي نتوانسته است ملت ايران را اغنا 
کند که دارد ارزش افزوده خلق مي کند. اولين دليلش نيز سيستم ارجاع 

است. معتقدم نمي توان چيزي را به مردم تحميل کرد.
��� ناظر و بازرس با هم تفاوت دارند

وزير راه و شهرسازي در ادامه يادآور شد: در آيين نامه کنترل ساختمان 
خيلي ساده صحبت مي کنيم و مي گوييم که هرکس مي تواند مهندس 
خود را انتخاب کند و خدمات واقعي مهندس��ي را از او طلب کند، در 
کن��ارش ب��ازرس را داري��م که حقوق عمومي را کنترل مي کند، اجازه 
بدهيم مردم و مهندسان کار خود را پيش ببرند و خدمت خوبي ارايه 
و دريافت ش��ود. بارها در مطبوعات و در همين اتاق اعلام کردم که 
ناظر غير از بازرس است. ناظر و بازرس با هم تفاوت دارند. کسي که 
مي خواهد براي ش��هرداري کار کند بازرس ش��هرداري است. نگاه ما 

در آيين نامه کنترل ساختمان اصلاح سيستم است. 
وزي��ر راه و شهرس��ازي ادام��ه داد: در وضعيت فعل��ي مواردي وجود 
دارد که براي نظارت ۶۰ امضا نياز اس��ت. همچنين براي پروژه هاي 
بزرگ مقياس بين ۳۰ تا ۱۰۰ امضا بايد باش��د و در اس��تان هايي که 
پروژه هاي بزرگ مقياس دارند جدول امضاهاي ضميمه دارند. با اين 
وضعيت، آيا اين مهندسي است و از اينکار مهندسي بيرون مي آيد؟ 
معتقدم از اين سيستم فعلي، توسعه و ارتقاي مهندسي بيرون نمي آيد. 

مش��کلي که هم اکنون وجود دارد اين اس��ت که س��ازمان هاي نظام 
مهندسي "اصل" و مهندسان "فرع" شده اند. در حالي که مهندس بايد 
باشد تا سازمان بتواند خدمتي به او ارايه کند. همچنين در حال حاضر 
تمامي بحث ها اين است که با دو ابلاغيه اخير، تمامي درآمد سازمان ها 
کاهش يافته و از هيچکس نمي شنويم که درآمد مهندسان کاهش 
داش��ته اس��ت. تنها جايي که س��ازمان هاي نظام مهندسي ساختمان 
وظيفه ارجاع دارند ماده ۲7 قانون نظام مهندسي و کنترل ساختمان 

است و گرنه سازمان نظام مهندسي، حق ارجاع ندارد. 
عضو کابينه دولت دوازدهم گفت: مس��ئوليت کنترل س��اختمان با 
مهندسان و نه سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان است. مگر رئيس 
سازمان نظام مهندسي يک استان مي تواند بگويد که مسئوليت کنترل 
چندين هزار ساختمان را مي پذيرد؟ يا هم اکنون در هيات مديره هاي 
استان ها همه مسئوليت کنترل ساختمان را قبول داريد؟ اگر سازمان ها 
مس��ئوليت کنترل س��اختمان را برعهده داش��ته باشند با وقوع زلزله و 
مثلا همين زلزله کرمانشاه، مردم حق دارند از سازمان نظام مهندسي 
س��اختمان کرمانش��اه ش��کايت کنند که کنترل را درست انجام نداده 
اس��ت؟ معتقدم اگر بخواهيم از حيثيت مهندس��ان دفاع کنيم نه فقط 
بايد ماده ۱ تا ۵ نظام نامه اخلاق حرفه اي مهندسي را اجرا کنيم که 
بايد مهندسان را اصل قرار دهيم، کاري که سازمان نظام مهندسي 

ساختمان به آن کمتر توجه کرده است.


